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ادامه از صفحه2
سمت صلح، برگزاری یک همه پرسی میان تمام ساکنان 
فلسطین از جمله فلسطینی های آواره شده و پناهجویان 
است. وزیر امور خارجه کشورمان ادامه داد: نباید از یاد برد 
که فلسطین تنها یک مسأله عربی یا اسلامی نیست، بلکه 
معضله ای بین المللی نیز هست. جنایاتی که در طول دهه ها 
علیه مردم بی گناه فلسطین انجام شده بر وجدان بشری 
سنگینی می کند. از این روست که جامعه بین المللی وظیفه 
دارد به شدیدترین لحن رژیم اسرائیل را محکوم کرده و آن 
را وادار نماید که به تخریب و محاصره غزه پایان دهد. ما 
باید فعالانه در سازمان ملل متحد تلاش کنیم تا یک جلسه 
اضطراری مجمع عمومی برای پرداختن به این موضوع 

تشکیل شود. علاوه بر این، رویکرد شنیع برخی از دول غربی 
در برابرانگاری قربانیان و مجرمین، ما را وادار می سازد تا 
به کاستی های خود در پیشبرد آرمان مشترک مان نگاهی 
بیاندازیم. ظریف عنوان کرد: ما باید یک کارزار »نهادینه شده« 
حقوقی و سیاسی علیه رژیم آپارتاید صهیونیستی در سطوح 
منطقه ای و بین المللی ایجاد کنیم. یک نهاد ناظر حرفه ای 
بین المللی نیز باید تشکیل شود تا جنایات علیه مردم 
فلسطین را رصد و گزارش کند. این جنایات باید به صورت 
ثبت و ضبط شده و گزارش شوند، با این هدف که مرتکبین 
آنها در محضر عدالت قرار گیرند. ما همچنین باید به تصویب 
مصوبات داخلی و همچنین یک قطعنامه از جانب این سازمان 
مبادرت ورزیم که اسرائیل را به عنوان یک رژیم آپارتاید 

شناسایی کند. وزیر امور خارجه کشورمان تصریح کرد: علاوه 
بر این، اقدامات جنایتکارانه اسرائیل باید هم در مصوبات 
داخلی و هم در قطعنامه های سازمان همکاری اسلامی به 
عنوان نسل کشی و جنایت علیه بشریت شناسایی شود و 
کشورهای عضو باید صلاحیت قضایی ملی خود را به نحوی 
بسط دهند که پیگرد جنایتکارانی که در اراضی اشغالی 
فلسطینی مرتکب جنایت جنگی، نسل کشی و جنایات علیه 
بشریت می شوند، را شامل شود. ظریف تاکید کرد:  جمهوری 
اسلامی ایران، مانند همیشه، دست دوستی خود را به سوی 
همه شما دراز می کند. ما آماده ایم تا تمام اختلافات را کنار 
گذاشته و در دفاع از حقوق مردم فلسطین با توسل به هر ابزار 

مشروع سیاسی و قانونی، متحد شویم.

ظریف خطاب به کشورهای عضو سازمان همکاری اسلامی

آماده ایم تمام اختلافات را کنار بگذاریم

یــادداشــت 

مهدی مطهرنیا
تحلیلگر مسائل بین الملل

سید هادی  خامنه ای:

اصلاح طلبان به گونه ای از 
مقاومت دفاع کرده اند که تقابلی 

با منافع ملی نداشته باشد
دبیر کل مجمع نیروهای خط امام)ره( در 
خصوص هجوم رژیم صهیونیستی به غزه 
اظهار داشت: رژیم صهیونیستی از ابتدای ورود 
به سرزمین فلسطین با منطق زور، کشتار و 
ترور کار خود را شروع کرد و در طول هفتاد 
سال گذشته با همین روش به حیات خود 
ادامه داده است. هدف کوتاه مدت این رژیم 
پیشگیری از شکست دولت افراطی نتانیاهو 
داخلی  مشکلات  بر  گذاشتن  سرپوش  و 
رژیم صهیونیستی و ایجاد نوعی وفاق میان 
خودشان و جلب حمایت های بیشتر دولت 
جدید آمریکاست. حجت الاسلام و المسلمین 
سیدهادی خامنه ای گفت: هدف بلندمدت  آنها 
هم فعال نگه داشتن ماشین سرکوب و تشدید 
نزاع در منطقه خاورمیانه است. اساسا این 
رژیم و بهتر است بگوییم صهیونیسم جهانی 
همیشه سعی داشته  یک دردسر و مزاحم 
دائمی برای ملت های مسلمان وجود داشته 
باشد؛ و کشورهای اسلامی را از رسیدن به 
توسعه و ترقی در زمینه های گوناگون و اتحاد 
با یکدیگر جهت دفاع از کیان خود باز دارد 
و کشورهای اسلامی را همواره در حیرت، 
سرگردانی، بلاتکلیفی و نگرانی از آینده و در 
حال اختلاف و برخوردهای داخلی و درگیری با 
آفاتی مانند طالبان، داعش و امثال آن نگه دارد. 
وی افزود: حملات مکرر رژیم صهیونیستی به 
اماکن مسکونی مردم مظلوم فلسطین و تخریب 
خانه ها و مغازه ها ضمن آنکه از بی رحمی، 
شقاوت و توحش ذاتی آنها حاکی از هدف 
آن ها در یکدست کردن فلسطین و اخراج همه 
فلسطینی ها و سپس تجاوز به کشورهای دیگر 
است، پس جای هیچگونه کوتاهی و انفعال در 
برابر این رژیم جعلی و متجاوز نیست. با این 
اوصاف روشن است که بقای رژیم صهیونیستی 
نه فقط برای فلسطین که برای همه مسلمانان 
و موحدان و پیروان ادیان غیر توحیدی تهدید 
است. خامنه ای در خصوص راه حل مقابله با این 
تجاوزگری بیان کرد: این راه حل را در دو سطح 
باید جست وجو کرد، سطح اول بسیج افکار 
عمومی دنیا و همراه سازی همه آزادیخواهان 
و عدالت طلبان و روشنفکران مستقل دنیاست 
که از طریق دیپلماسی عمومی و فشار به 
حکومت ها باید در دستور کار قرار گیرد و از 
ایده رفراندوم مردم و ساکنان اصلی فلسطین 
دفاع نمود که مقام معظم رهبری هم بارها بر 
آن تاکید کرده اند و در سطح دوم باید مقاومت 
در سرزمین های اشغالی را تقویت نمود، زیرا 
راه حل هر مساله به کیفیت ایجاد همان مساله 
بستگی دارد. این فعال سیاسی اصلاح طلب 
ادامه داد: اگر رژیم صهیونیستی نتیجه گفت 
و گوی منطقی و منصفانه با صاحبان اصلی 
فلسطین می بود، راه حل آن هم گفت و گو 
بود؛ اما همه دنیا می دانند که چنین نبوده 
است. با زور، ترور، کشتار، نسل کشی، حیله 
و نیرنگ به سرزمین فلسطین هجوم آوردند 
و امروز که ملت ها بیدار شده اند و مقاومت 
فلسطین از توان بالای نظامی و پشتوانه مردمی 
در داخل سرزمین های اشغالی و خارج از آن 
برخوردار است، باید با قدرت با آن مقابله نمود. 
این مهم در سال های اخیر با همت عزیزانی 
چون سردار شهید حاج قاسم سلیمانی به 
بهترین وجه انجام شد. قدرت دفاعی مقاومت، 
امروز مرهون خدمات این شهید بزرگوار 
است. دبیر کل مجمع نیروهای خط امام )ره( 
در خصوص دیدگاه اصلاح طلبان به مساله 
فلسطین اظهار کرد: اولا اصلاح طلبان جریانی 
ریشه دار و گسترده هستند که نگاه شان مبتنی 
بر آرمان های انقلاب اسلامی و اندیشه های امام 
خمینی شکل گرفته است. یکی از اولویت های 
چهره های فعلی اصلاح طلب در سال های مبارزه 
علیه رژیم شاه مخالفت با رژیم اسرائیل بود و در 
سال های پس از انقلاب هم همیشه در همین 
مسیر گام برداشته اند و کسی نمی تواند دراین 
مهم تردید ایجاد کند. نگاه اصلاح طلبان به 
موضوع فلسطین ادامه نگاه بزرگانی چون آقای 
مطهری، آقای بهشتی، آقای طالقانی و امام 
موسی صدر است. وی عنوان کرد:  اتفاقا یکی از 
خدمات مهم دوستان اصلاح طلب این بوده که 
همواره در داخل و خارج، پیشگام دفاع عقلانی 
و به روز از مفهوم مقاومت منطبق با حقوق 
اساسی انسان ها بوده اند. چهره های اصلاح طلب 
همواره به گونه ای از مقاومت دفاع کرده اند 
که تقابلی با منافع ملی نداشته باشد و اگر در 
مقاطعی نسبت به موضوع فلسطین شبهات و 
ابهاماتی در سطح جامعه ایجاد شده محصول 
عملکرد نابخردانه دیگران است. خامنه ای اضافه 
کرد: مسئولانی که امروز مشخص شده ادعای 
دشمنی شان با اسرائیل و مواضع هیجان زده 
قبلی شان شعاری بیش نبوده است و عملکرد 
همان ها موجب رنجش مردم شد. باید توجه 
داشت که دفاع از حقوق مردم فلسطین و 
آزادی قدس شریف هیچ منافاتی با نقد و 
اعتراض به عملکرد بعضی از مسئولان ندارد؛ 
هر کدام از این دو در جای خود مهم هستند 
وی تصریح کرد: شعار »نه غزه، نه لبنان« به 
صورت مشکوک از سوی جریان هایی با هدف 
انحراف اعتراضات مردم مطرح شد و نسبتی با 

آرمان های اصلاح طلبانه ندارد.

              
فـــرارو

رژیم صهیونیستی با توجه به هدف قرار گرفتن مواضع خود از 
سوی حماس هم اکنون بر اساس نظریه دفاع مشروع از خود، در پی 
سازماندهی هجومی عظیم و تخریب گر علیه مواضع حماس است. به 
هر تقدیر حملات موشکی حماس علیه مواضع رژیم صهیونیستی، 
این رژیم را در موقعیت معناداری قرار داده است تا با استفاده از هجمه 
و بهانه کردن این موضوع، حملات خود را توجیه کند. از همین رو 
این تحولات واکنش سریع اسرائیل برای ایجاد بازدارندگی به منظور 
حملات احتمالی بعدی را به همراه داشته است. واکنشی که برای 
دولت اسرائیل و نتانیاهوی تندرو اهمیت بسیار زیادی دارد. به طور 
طبیعی نتانیاهو با توجه به اوضاع منطقه با محوریت امنیت اسرائیل 
و تأثیرگذاری بر روندهای موجود منطقه ای بعد از روی کار آمدن 
جو بایدن که تلاش دارد با نئورئالیسم تدافعی زمینه های توازن قوا 
بین ایران، عربستان، اسرائیل و ترکیه را به وجود آورد، از این تهدید 
به صورت فرصت استفاده می کند تا جهت گیری ایالات متحده 
آمریکا در منطقه را تغییر دهد. قرار دادن آمریکا در یک وضعیت 
گریزناپذیر در دفاع از اسرائیل به عنوان شریک استراتژیک آمریکا 
در مدیترانه و منطقه، با توجه به جهت گیری قالب سناتورهای 
جمهوری خواه و دموکرات در حمایت از تل آویو با توجه به حمله 
اخیر در دستور کار نتانیاهو قرار می گیرد. اسرائیلی ها پس از جنگ 
۳۳ روزه و ۲۲ روزه در این سال ها تلاش خود را معطوف کرده اند تا 
زمینه های ایجاد جنگ فرسایشی را تمرین کنند. شکست های ناشی 
از جنگ های گذشته منجر به آن شد تا اسرائیلی ها تمرینات مداوم و 
تجهیزات مورد نظر در این زمینه به علاوه آماده سازی افکار عمومی 
در اسرائیل را در دستور کار قرار دهند. لذا با توجه به تئوری جنگ 
نامتعادل، با بزرگنمایی تهدید ایران توسط نتانیاهو و ایجاد فضای 
مناسب برای اقدام علیه تهران، به عنوان مرکز مقاومت وارد عمل 
شدند. آنها مواضع ایران را در سوریه بارها مورد حمله قرار دادند و 
بالطبع مسئولیت بسیاری از این حملات را نیز پذیرفتند. همچنین 
تهران را در معرض ترور دانشمندان هسته ای و ضربه نظامی وارد 
کردن به مراکز حساس اتمی قرار دادند. هم اکنون حماس با توجه 
به سیگنال های موجود در چارچوب حمایت ایران و مجهز شدن به 
موشک های مورد نیاز، رژیم اسرائیل را در بافت موقعیتی تدافعی قرار 
می دهد. رژیم اسرائیل نیز استفاده از این بافت موقعیتی در جنگ 
نامتعادل برای بزرگنمایی قدرت رقیب و ورود به وضعیت جنگی 
در جهت نابودسازی زیرساخت های دولت خودگردان فلسطین و 
محدوده غزه بهره می برد. بمباران های متعدد به منظور نابود کردن 
کامل غزه، تونل های زیرزمینی و ترور نیروهای حماس در دستور 
کار اسرائیل قرار دارد. با ورود نیروهای حامی حماس به این جنگ، 
زمینه های گسترش این منازعه می تواند از غزه به محیط های 
پیرامونی به شعاع بیشتر فراهم شود. این یک ریسک بزرگ برای 
اسرائیل، طرف های مقابل و همچنین جامعه جهانی است، چرا که 
گسترش این درگیری می تواند برای همه طرفین خطرناک و 
هزینه های بسیاری را متوجه نیروهای متفاوت درگیر در این مساله 
از نیروهای مرکزی و پیرامونی نماید و به طور طبیعی بحران بزرگی 

را در وضعیت کنونی رقم بزند.

دستور کار اسرائیل

روی خط

یک کاندیدای انتخابات ریاست جمهوری در خصوص علت 
حضورش در انتخابات اظهار داشت: من با کارنامه و برنامه ای 
که برای اداره کشور دارم به این جمع بندی رسیدم  که امروز 
اصلی ترین مشکل کشور، اقتصادی است. با این نگاه آمده ام 
که مشکل اقتصادی کشور را حل کنم.  رستم قاسمی گفت: 
معتقدم موضوعات دیگر از جمله مسائل اجتماعی، فرهنگی 
و سیاسی در کشور مهم هستند اما همه آنها در گرو وضعیت 
اقتصادی کشور است؛ کسی می تواند مشکلات اقتصادی کشور 
را حل کند که خودش فرمان قوه مجریه را در دست داشته 
باشد و اقتصاد، رونق، اشتغال، صنعت و معدن و هر آنچه که در 
پیشرفت کشور می تواند تاثیر داشته باشد را بخوبی بشناسد. 
وی افزود: معتقدم این تجربه را در همه حوزه ها دارم؛ برخی 
افراد هستند ممکن است در برخی زمینه ها مثلا صنعت، 
انرژی یا حمل ونقل تجربیاتی داشته باشند، اما من به دلیل 
مسئولیت هایم در دوران بعد از جنگ، تقریبا در همه حوزه ها 
تجربه دارم و کارنامه ام نیز مشخص است. در کنار این تجربیات، 
برنامه ای در حوزه های اقتصادی دارم تا بتوانیم کشور را از 
تنگنای موجود نجات دهیم. وزیر نفت دولت دهم در خصوص 
شعار ایران به یک رستم نیاز دارد بیان کرد:  این شعاری است 
که حامیان بیشتر مورد توجه قرار دادند و شعار اصلی من 
نیست، اما معتقدم که امروز برای اداره امور کشور به دو مولفه 
اصلی نیاز داریم؛ یکی اقتدار و دیگری سازوکار. امروز نمی توانیم 
کشور را به روش های عهد دقیانوس اداره کنیم درحالی که 
بسیاری از بخش ها کشور با روش های قدیمی اداره می شود. 
از جمله اقداماتی که به روش های قدیمی درحال انجام است، 
موضوع مبارزه با فساد است؛ به نظر من دیگر نمی توان برای 
مقابله با فساد، با افراد مقابله کرد؛ افراد نقش دارند اما سازوکار 
مهمترین ابزار جلوگیری از فساد است؛ به نظر من می توان برای 
گرفتن بسیاری از مجوزها به جای مراجعه به مراکز و مجامع 
دارای امضای طلایی، با ابزار و تکنولوژی و سازوکار صحیح به 
گونه ای عمل کرد که جلوی فساد گرفته شود. وی در خصوص 
تمایل مردم به رای دادن به کاندیدای نظامی بیان کرد: امروز 
شرایط مردم خوب نیست و همانطور که گفتم مردم دغدغه 
اقتصادی دارند و به نظرم اگر کسی بتواند برنامه هایی در این 
زمینه ارائه کند، برای مردم خیلی مهم نیست که آن فرد نظامی 
است یا غیر نظامی. معتقدم مردم دنبال برنامه کاندیداها و 
کارنامه گذشته آنها هستند و داشتن برنامه به تنهایی کافی 
نیست؛ چراکه تهیه آن کار پیچیده ای نیست و بسیاری 
می توانند بهترین برنامه ها را تهیه کنند. به نظر من مشکل ما در 
کشور اصلا برنامه نیست؛ چراکه ما سند چشم انداز و برنامه های 
توسعه چند ساله داریم و این برنامه ها نیز توسط متخصصین 
نوشته شده اند. مشکل امروز ما اجرای برنامه هاست. اگر مردم 
فردی را از میان کاندیداها ببینند که سوابق و کارنامه موفقی 
در حوزه اجرایی کشور داشته باشند، پای صندوق های رای 
حاضر می شوند؛ اینکه به چه کسی رای دهند را باید به خود 
مردم واگذار کنیم. وی در خصوص مشارکت مردم در انتخابات 
تصریح کرد: فکر می کنم اگر با مردم صادقانه صحبت کنیم، 

مردم بیشتر پای صندوق های رای می آیند.

رستم قاسمی:

نظامیان دارای سابقه خوبی در حکومت هستند

آرمان ملی- محمدهادی علیمردانی: 
زمان زیادی تا تعیین سیزدهمین رئیس 
جمهور ایران باقی نمانده و جریان های 
سیاسی و بخشی از مردم در انتظار این رویداد 
سیاسی هستند. در این میان زمزمه های 
بسیاری درباره مشارکت نکردن در انتخابات 
به گوش می رسد اما جریانات سیاسی کشور 
بر این باورند که باید از ظرفیت صندوق رای 
برای ایجاد تغییر در شرایط کشور استفاده 
کرد. این انگیزه در حالی وجود دارد که 
در  نظارتی  فیلترهای  رویکرد  متاسفانه 
انتخابات پیش رو چندان مشخص نیست و 
بیم آن وجود دارد که افراد بسیاری از این 
رقابت باز بمانند. در این زمینه »آرمان ملی« 
گفت وگویی با محمد نعیمی پور فعال سیاسی 

اصلاح طلب داشت که در ادامه می خوانید.
 جــریـــان اصــلاحات پیوسته 
ادعا کرده که برای تــحقق مطالبات 
مردم به صحنه می آیـــد. با این حال 
شما در یکی از گـــفت وگوهای خود 
اعلام کردید که مشارکــت مردم طبق 
نظرسنجی ها حدود 40 درصـــد است. 
با این تفاسیر چرا جریان اصـــلاحات 
به خواست اکثریت توجه نکرده و به 
دنبال معرفی نامزد در انتخابات ریاست 

جمهوری است؟
اینکه مردم در انتخابات شرکت می کنند 
یا خیر، یک موضوع مهم است اما اینکه چرا 
باید گروه های سیاسی در انتخابات شرکت 
کنند، موضوع دیگری است. به اعتقاد من 
تا زمانی که صندوق رای معنا و مفهوم دارد، 
مردم باید از این حق استفاده کنند، هرچند 
که مشارکت نکردن در انتخابات نیز حق 
مردم است. معنای کناره گیری احزاب و 
جریان های سیاسی آن است که روش معمول 
سیاست ورزی را قبول ندارند یا به دلیل ترس 
از شکست از انتخابات کناره گیری می کنند. 
این رویه غیر قابل قبول است. سیاست ورزی 
بدون خشونت، تمکین کردن به رای اکثریت 
مردم را اصل می داند و تفاوت اساسی با 
مشی انقلابی و روش براندازی با حمایت 
خارجی یا کودتا دارد. لذا تمامی گروه ها، 
جریانات و احزاب سیاسی که مشی خود را 
سیاست ورزی اصلاح طلبانه و بدون خشونت 
می دانند، باید به صندوق رای و انتخابات 
اهمیت بدهند. ضمنا اگر مردم احساس 
کنند جریانات یا گروه های سیاسی فقط در 
انتخابات شرکت می کنند که پیروز باشند، 
دیگر دلیلی برای حمایت از آنها نمی بینند و 
خیلی زود از اذهان محو می شوند. پس تمام 
کسانی که نسبت به آینده ایران احساس 
مسئولیت دارند، انتخابات را مهم دانسته و 
در آن شرکت می کنند. برای افراد و جریاناتی 
که پاسخگویی به نسل آینده را مهم می دانند، 
شرکت در انتخابات موضوعی قابل توجه است 
و در کارنامه آنان درج و مورد قضاوت قرار 
خواهد گرفت. یادآوری کنم که بنده معتقدم 
حداقل 40 درصد در انتخابات 1400 شرکت 
می کنند و لذا شرکت در انتخاباتی که 40 
درصد شرکت می کنند، به معنی بی اعتباری 
چنین  که  کسانی  لذا  نیست.  انتخابات 
انتخاباتی را تحریم کرده یا در آن شرکت 
نمی کنند، اقدامی بی اثر انجام می دهند. البته 
ممکن است کشور در شرایطی قرار گیرد که 
کمتر از ۲0 درصد مردمی که حق رای دارند 
در آن شرکت کنند، آن وقت عدم شرکت 

در چنین انتخاباتی، تاثیرگذار است و عدم 
مشروعیت را به دنبال خواهد آورد.

 بخشی از مردم، خصوصا طبقه متوسط 
بر این باور هستند که با وجود فیلترهای 
سیاسی  اندیشه های  موجود،  نظارتی 
گوناگون توان نامزدی در انتخابات را ندارد 
و به بیان دقیق تر بدون انتخابات آزاد امکان 
حاکمیت مردم بر سرنوشت خویش وجود 
نخواهد داشت. با این شرایــط آیا امکان 
اصلاح کشور در زمینه اقتصاد یا آزادی های 

مدنی وجود دارد؟
اعتقاد مردم نسبت به اصل دانستن آرای 
آنان در تصمیم گیری های کشور خدشه دار 
نشود. متاسفانه بخش مهمی از قدرت در 
اختیار کسانی است که بدون توجه به آینده 
نظام در دوره های مختلف بخشی را از قطار 
پیاده می کنند. این اقدامات و دیدگاه ها 
خلاف مصالح کشور بوده و به هیچ وجه توجیه 
نداشته و قابل دفاع نیست. در این زمینه قانون 
نیز روشن است که چه کسانی می توانند نامزد 
شوند. هم قانون اساسی و هم قوانین پایین 
دستی موضوع را به صورتی واضح و مشخص 
بیان کرده اند. اینکه گروهی از مردم انتخاب 
کنند که در انتخابات شرکت داشته یا نداشته 
باشند، حق خود آنان است. مسلما نتایج 
انتخابات هرچه باشد، همه را در بر می گیرد 
و تاثیرات این امر در زندگی شهروندان 
محسوس خواهد بود، مثل اینکه عده ای 
برای انتخابات مجلس با همین استدلال باور 
داشتند که در انتخابات شرکت نشود و کاری 
انجام ندهند و حاصل آن مجلس یازدهم شد 
که رویکرد و نتایج زیان باری تاکنون داشته 
است. الان نیز اگر کسی بگوید چرا وضعیت 
مجلس بدین شکل است، بخشی از مشکل 
به نحوه نگاهی که قدرت به مسأله انتخابات 
دارد باز می گردد اما بخشی از آن نیز به نحوه 
نگاه، تحلیل و عملکرد خود آن جریانات از 
جمله اصلاحات باز می گردد. اصلاح طلبان 
نتوانستند راه حل های مناسب و کارآمدتر 
شدن صندوق رای ارائه دهند. اگر این اقدام 
زحمت، زمان و تلاش بیشتری می خواست، 
مشخص است که این مجموعه به درستی 
گام بر نداشته است. تاکنون شرط جریان 
نتخابات، این  اصلاحات برای شرکت در ا
بوده که نهاد قدرت به آنان توجه کند و راه را 
برایشان باز بگذارد. به تعبیری می خواهند، 
حق خود را گدایی کنند و رویکرد گدایی 
کردن حق در هیچ زمان و مکانی به نتیجه 
نمی رسد. به تعبیر بزرگان حق گرفتنی است. 
باید توانایی ها در هر جریان سیاسی، خصوصا 
جریان اصلاحات، به اندازه کافی افزایش پیدا 
کند تا هم کسانی که در قدرت نشسته اند، 
حس کنند این جریانات، جریانات قدرتمندی 
هستند که نمی توان آنان را نادیده گرفت و 
مردم نیز حس کنند، این افراد به آن اندازه 
توانایی دارند که در صحنه سیاست ورزی 
حاضر شده و برنامه های خود را اجرایی کنند.

 اخــیرا شاهد پایان مهلت ثبت نام 
نامزدها در وزارت کشور برای حضور در 
انتخابات بودیم. چهره های متعددی 
لاریجانی،  رئیسی،  آقایان  جمله  از 
پزشکیان و تاجزاده در انتخابات ثبت نام 
کرده اند. تا به این جای کار ارزیابی شما 
از چینش نامزدهای انتخاباتی چیست؟

ند،  بین همه افرادی که ثبت نام کرده ا
آقای رئیسی را بیش از سایرین قابل اعتنا 

می دانم و نامزدی ایشان در انتخابات مهم 
است. آقای رئیسی از ریاست قوه قضائیه کنار 
می رود تا خود را برای ریاست قوه مجریه 
آزمایش کند. این اقدام میسر نبود، جز اینکه 
ایشان تایید را اخذ کرده باشداما مفهوم این 
امر آن نیست که با توجه به اتفاقاتی که رخ 
نتخابات  داده، آقای رئیسی قطعا برنده ا
باشد. دوره های پیشین انتخابات ریاست 
جمهوری نشان داده است که آقای رئیسی 
با همه توان وارد صحنه انتخابات شدند اما 
موفق به پیروزی و کسب رای مردم نبودند. 
مسأله اینجاست که در صورت شکست آقای 
رئیسی ممکن است، موضوع مشکل ساز شود. 
حضور آقای رئیسی به مفهوم حیثیتی کردن 
انتخابات ریاست جمهوری است. آقای رئیسی 
رئیس قوه قضائیه بوده و در آنجا با جدیت کار 
می کردند. ایشان در شعار و اجرای مبارزه با 
فساد اقداماتی مورد توجه انجام دادند. اینکه 
آقای رئیسی قوه قضائیه را رها می کنند و به 
انتخابات می آیند، یعنی به ایشان اجازه داده 
می شود که با وجود اهمیت ریاست دستگاه 
قضا، نامزد انتخابات ریاست جمهوری شوند. 
به عبارتی ریاست قوه مجریه با اهمیت تر 
تلقی شده و این اجازه داده شده که ایشان 
در انتخابات نامزد شوند به هر حال مصلحت 
دانسته شده آقای رئیسی کار در پست ریاست 
قوه قضائیه را نیمه تمام رها کرده و نامزد 

ریاست جمهوری شوند.
 اگر به نــامزدهـــای اصلاح طلب 
بپردازیم، نام آقای تاجزاده مکرر در 
رسانه ها مطــرح مـی شود و ایشان با 
استقبال قابل توجهی به وزارت کشور 
رفتند. آیا احتمال تایید صلاحیت آقای 

تاجزاده وجود دارد؟
شخصا مخالف حضور آقای تاجزاده در 
این کارزار بودم. ایشان به 7 سال زندان 
محکوم شدند و تمام و کمال این مدت را 
در زندان بودند. بر این اساس شورای نگهبان 
می تواند به راحتی به دلیل محکومیت قضائی 
آقای تاجزاده را رد صلاحیت کند و خود 
را حق به جانب دانسته و سایر موارد را هم 
که انجام می دهد، توجیه کند. درباره اینکه 
استقبالی مقابل وزارت کشور از ایشان شده، 
باید گفت این اقدام به دلیل شیوع بیماری 
کرونا در کشور و ملاحظات وزارت بهداشت 
صحیح نبوده است. علاوه بر اینکه در آن روز 
می بایست فقط ثبت نام انجام می شد. برای 
ثبت نام در انتخابات دلیلی ندارد هواداران 
نامزد مقابل وزارت کشور با شعار و راهپیمایی 
حضور پیدا کنند. مطمئن هستم، شخص 
آقای تاجزاده در این اتفاق دخیل نبوده و 
چنین توصیه ای نکرده اما هواداران ایشان 
احساس کردند، باید این اقدام انجام شود. 
اصلاح طلبان باید با گزینه ای وارد انتخابات 
شوند که احتمال ردصلاحیت آن حداقلی 
باشد ، همانطور که در سال 9۲ رد صلاحیت 
مرحوم آقای هاشمی رفسنجانی باعث تعجب 
شد. با این حال با نامزدی آقای رئیسی هر 

احتمالی در فرآیند انتخابات وجود دارد. 
 این دیدگاه را درباره شخصیت هایی 
مانند آقایان پزشکیان و هاشمی نیز 
دارید؟ از نظر شما این افراد با نامزدی 
آقای رئیسی تایید نمی شوند تا رقیبی 

جدی در انتخابات خرداد نباشند؟
نمی توانم این موضوع را پیش بینی کنم اما 
می توان عرض کرد، آقای پزشکیان و آقای 

هاشمی رقبایی جـــدی بـــرای آقای رئیسی 
نخواهند بود.

 نامزد دیــگـــری که پر حاشیه 
در انتخابات ثبت نـــام کـرد، محمود 
احمدی نژاد بـود. ایـــشان دربــاره 
مسأله رد صلاحیت خود نیز اظهارنظر 
کردند و گفتند در صورت رد صلاحیت 
انتخابات را تحریم خواهند کرد. فکر 
از  احمدی نژاد  آقای  انگیزه  می کنید 
ثبت نام در انتخابات و سخنان پس از آن 
چیست؟ آیا او تصور می کند احتمال تایید 
صلاحیت شدن دارد یا پای برنامه دیگری 

در میان است؟
 احمدی نژاد یک مهره سوخته با سابقه بسیار 
بد در اداره کشور است. روش های پوپولیستی 
ایشان تعدادی هوادار برایشان به وجود آورده 
است. حکومت نیز به دلیل مهره سوخته بودن 
احمدی نژاد، اجازه می دهد تا عرض اندام کند 
اما علی القاعده احمدی نژاد را تایید صلاحیت 
نخواهند کرد و او نیز به نوعی تلاش می کند 
تا همچنان در صحنه سیاسی مطرح باشد. 
متاسفانه احمدی نژاد نتیجه اشتباه فاحش 
اصولگرایان و رهبران فکری و سیاسی آنان 
است. چون احمدی نژاد چنین حسی دارد که 
بخشی از او حداکثر استفاده یا سوء استفاده را 
کرده و بعد از دستیابی به اهدافشان به شکل 
بسیار بد او را کنار گذاشتند. این اقدامات او نیز 
ناشی از آن عصبانیتی است که برای او ایجاد 

شده است.
 در دهه های گذشته و خصوصا در 
انتخابات های مجالس هفتم و یازدهم، 
انتقادات گسترده ای از ســـوی جریان 
اصلاحات به مسأله رد صلاحیت ها انجام 
شد اما شواهدی مبنی بر تغییر این رویه 
دیده نمی شود و تلاش ها برای اصلاح 
تاکنون بدون نتیجه باقی مانده است. 
آیا امیدی برای اصلاح رویکرد فیلترهای 

نظارتی وجود دارد؟
دلیلی نمی بینم که شورای نگهبان مشی 
خود را تغییر دهد. بسیاری از سیاست ها، 
نگرش ها و عملکردها احتیاج به اصلاح دارد 
و به همین دلیل نیز به شدت معتقدم که در 
این انتخابات، به هر شکلی و کیفیتی نامزد 
اصلاح طلبان پیروز نشود، موضوع اصلاح طلبی 
پایان نیافته و باید با شیوه های جدید و بازخوانی 
آنها  بهبود  و  اصلاح  و  روش های گذشته 
اصلاح طلبی ادامه یابد. شاهد مثال این گفته 
نیز آن است که اگر شعار این چند ساله کشور 
درباره تولید، جهش تولید، رفع موانع و مسائلی 
از این دست است، تحقق آن بدون اصلاح 
در سیاست خارجی، برنامه های اقتصادی و 
استراتژی و سیاست های مربوط به توسعه 
اقتصادی و بهبود وضعیت معیشت مردم 
امکان پذیر نیست. مسلم است، در صورتی 
که مسائل بین المللی و تحریم ها حل و فصل 
نشود، مشکلات بر جای خود باقی می ماند. 
علاوه بر این، مدیران بسیار ضعیف، بله قربان گو 
و منفعت طلب، نمی توانند حامل اصلاح در امور 
باشند. افراد با شخصیت، با کیفیت مدیریتی 
قابل توجه برای کشور لازم هستند، از همین رو 
اصلاح طلبی به هیچ وجه تعطیل نخواهد شد. 
لازم به ذکر است، شخصا خوشحال خواهم شد، 
رهبران محافظه کار، اصولگرایان یا به عبارت 
دیگر جناح راست کشور، این پرچم را از زمین 
بردارند اما به نظر نمی رسد که چنین همتی در 

جناح اصولگرا وجود داشته باشد.

 محمد نعیمی پور در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 مشاركت ٢٠درصدی مشروعيت 
انتخابات را مخدوش می كند

   رئیسی بدون کسب اجازه نامزد نمی شد؟
   شرکت نکردن در انتخابات،  اقدامی بی اثر است


